
На поредното заседание на 
Съвета за сигурност на ООН 
относно ситуацията в Украйна, 
проведено на 29 юли, постоянният 
заместник-представител на КНР 
Гън Шуан отново заяви позицията 
на Пекин по този актуален въпрос.

Дипломатът Гън от високата 
трибуна на ООН изтъкна, че 
продължаващата вече повече от 
пет месеца украинска криза е 
„нанесла сериозни щети не само 
на Европа, но и на глобалната 
продоволствена сигурност и 
затруднява възстановяването на 
световната икономика“.

Позицията на Пекин с 
основание привлече вниманието 
на международните наблюдатели, 
доколкото Китайската народна 
република е един от основните 
играчи в полето на глобалната 
икономика и нейните високи 
стопански резултати са пряк и 
очевиден принос във всестранното 
икономическо развитие на света.

Критичното отношение на 
официален Пекин към някои 
моменти от украинската криза 
на първо място засягат два 
важни аспекта: необходимостта 
от конструктивно отношение към 
проблемите, свързани с тази 
криза, и второ – важността на 
хуманния подход към нея.

Още веднъж г-н Гън Шуан 
подчерта, че огромен Китай 
„приветства конструктивните 
контакти между Москва – Киев, 
които да изключват политическите 
различия помежду им, и се надява 
страните да продължат диалога и 
обмена, за да стартират отново 
дипломатически преговори с цел 
прекратяване огъня час по-скоро“.

Едва ли е нужно да се 
добави нещо към тази ясна 
позиция. Освен това, че покрай 
конкретните пожелания ясно 
проличава стремежът на КНР да 
спомогне както за приключването 
на един болезнен въпрос, така и 
да способства за по-нататъшното 
осигуряване на възходящото 
развитие на световната 
икономика.

Петър Герасимов .

Конструктивна, 
хуманна позиция
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2Основа за мира и 
стабилността в Тайванския 
проток е принципът за 
„един Китай“
Председателката на Камарата на 
представителите на Конгреса на 
САЩ Нанси Пелоси бе на посещение 
в китайската провинция Тайван, 
пренебрегвайки многократните 
предупреждения на Китай. 

95 години Китайска 
народноосвободителна 
армия
Генералният секретар на ЦК на 
ККП, председател на КНР и на 
Централната военна комисия Си 
Дзинпин посети Военния музей на 
народната революция, където бе 
открита изложба за постиженията 
в националната отбрана.
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Културна обиколка  
в Съчуан

9
7
7
2
6
0
3
4
8
1
0
1
2

1
3

Високата 88 метра статуя  
на богинята на красотата Янг’аша – божество, почитано  

от етническата група мяо в Гуейджоу

Образованието  
в Китай 8-9
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Хърватия откри мащабен 
инфраструктурен проект - 
моста Пелешац

ърватия откри 
2,4-километро- 
вия мост, свърз-
ващ две части 
от Адриатиче-
ското крайбре-

жие на страната, който 
същевременно заобика-
ля малка част от терито-
рията на Босна.

Съоръжението осигу-
рява по-лесен достъп до 
една от най-важната ту-
ристическа дестинация в 
страната – зашеметяващия 

средновековен град Дуб- 
ровник.

На церемонията, въ-
преки летните горещини, 
присъстваха много хър-
вати, желаещи да са сред 
първите, преминали пеша 
по моста Пелешац.

Стойността на моста 
е 526 млн. евро. Той бе 
съфинансиран от Евро-
пейския съюз и построен 
от китайски консорциум, 
ръководен от China Road 
and Bridge Corp.

Х

Китай – САЩ

Лидерът на КНР и представители 
на демократическите партии 
обсъдиха икономиката

Н
а 25 юли в Пе-
кин се проведе 
разговор за ико-
номическата си-
туация и бъде-
щите действия, 

в който участваха ръково-
дители на ЦК на ККП и 
главните лидери на демокра-
тическите партии, както и 
представители на компании 
и безпартийни. 

Генералният секретар на 
ЦК на ККП Си Дзинпин 
в речта си посочи, че раз-
витието на Китай все още 
има редица стратегически 
предимства и добри усло-
вия за силна национална 
икономика, устойчивост, 
голям потенциал, активна 
жизненост и добри перс-
пективи. 

Всички партии трябва 
да увеличават единодушия-
та и действията си по плана 
и анализа на ЦК на ККП за 
икономическото развитие, 
да изследват новите ситуа-
ции и въпроси, да отразяват 
мнението на обществото и 
да дадат повече прагматич-
ни съвети за дългосрочното 
планиране на развитието.

Участниците в разгово-
ра се съгласиха с анализа 
и плана на ЦК на ККП за 
икономическото развитие 
на държавата, дадоха свои-
те съвети и обясниха интер-
претациите си по конкрет-
ни въпроси.

След като изслуша съве-
тите на представителите, Си 
Дзинпин заяви, че през тази 
година на фона на сериоз-
ната международна обста-
новка и редицата трудности 

и задачи, свързани с рефор-
мата, са постигнати ефек-
тивни резултати. 

Си Дзинпин призова 
участниците в разговора 
да засилят консенсуса от-
носно икономиката и по-
литиките, да продължават 
да работят и да насърчават 
с повече усилия икономи-
ческия напредък на Китай, 
както и да създадат добра 
атмосфера за провеждането 
на 20-ия конгрес на ККП.

редседателката на Ка-
марата на представи-
телите на Конгреса 
на САЩ Нанси Пе-
лоси бе на посещение 
в китайската провин-

ция Тайван, пренебрегвайки мно-
гократните предупреждения на 
Китай. Този акт сериозно и зло-
намерено нарушава принципа 
за „един Китай“, суверенитета 
на Китай и е груба политиче-
ска провокация. Това действие 
на САЩ предизвика силно въз-
мущение сред китайския народ 
и международната общност. То-
ва още веднъж доказва, че някои 

П
и външен министър на Китай 
Уан И предупреди САЩ да се 
откажат от илюзиите си да въз-
препятстват великата кауза на 
Китай за обединение. „Тайван е 
част от Китай и страната няма 
да остави никакво пространство 
за отделянето му и намесата на 

Уан И: Основа за мира и стабилността в 
Тайванския проток е принципът за „един Китай“

било да подкопава стабилността и 
развитието му“, подчерта Уан И.

Той предупреди САЩ да се 
откажат от илюзията си за ма-
нипулиране чрез геополитически 
игри. „Стремежът към мир, ста-
билност, развитие и печеливши 
резултати е общо желание дър-
жавите в региона. Принципът за 
„един Китай“ вече е основна нор-
ма в международните отношения 
и представлява неразделна част 
от международния ред след Вто-
рата световна война“, каза Уан И.

Уан И заяви, че САЩ трябва 
да се откажат и от опитите си да 
определят кое е бяло и кое черно. 
„САЩ твърдят, че Китай е при-
чина за ескалацията на напреже-
нието. Фактите обаче доказват, че 
те първи провокираха Китай по 
въпроса за Тайван и грубо нару-
шиха суверенитета и територи-
алната цялост на страната“, ка-
за първият дипломат на Китай.

Уан И подчерта също, че осно-
ва за мира и стабилността в Тай-
ванския проток е принципът за 
„един Китай“, а истинската „огра-
да“ за мирното съжителство меж-
ду Китай и САЩ са трите съв-
местни комюникета. „Опитите 
да се използва Тайван за уста-
новяване на контрол върху Ки-
тай са обречен на провал“, под-
черта Уан И.

Уан И,  
член на Държавния съвет и 
външен министър на КНР

американски политици са се пре-
върнали в „източник на пробле-
мите“ в китайско-американските 
отношения, а САЩ в „най-голе-
мия разрушител“ на мира и ста-
билността в района на Тайван-
ския проток.

Членът на Държавния съвет 

външни сили“, каза той.
Уан И предупреди САЩ да се 

откажат от илюзията си за въз-
препятстване развитието и въз-
раждането на Китай. „Китай на-
мери правилния път за развитие, 
който отговаря на условията в 
страната. Под ръководството на 

ККП 1,4 милиарда китайци вър-
вят по пътя на модернизацията 
в китайски стил. Китай се раз-
вива, разчитайки на собствени-
те си сили, готов е да съжител-
ства мирно и да напредва заед-
но с другите държави, но никога 
няма да позволи на когото и да 

КоНтИНеНталеН 
КИтай

остРоВ 
тайВаН

Регионът на тайванския проток
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中再集团召开助力稳住经济大盘工作
专题推进会

为全面贯彻中央经济
金融决策部署，深入落实
中投公司直管企业专题会
议精神，进一步推动集团
系统服务国家战略落地见
效，6月13日下午，中再集
团组织召开助力稳住经济
大盘工作专题推进会。中
再集团领导班子成员、子
公司主要负责人、集团公
司各部门主要负责人主会
场参会；各子公司领导班
子其他成员、服务国家战
略相关部门负责人在分会
场视频参会。

中再集团服务国家战略
专项办公室汇报中央经济
政策方针、中投公司和监
管要求，重点介绍了下一
步集团系统助力稳住经济
大盘十条重点举措。中再
集团经营规划管理部着重
汇报集团公司政策支持三
方面思路。各子公司聚焦
主责主业、结合公司实际，
探讨如何承接服务国家战
略任务、在稳住经济大盘
中发挥应有作用。集团公
司相关部门就支持推动子
公司助稳经济大盘、推动
三大重点项目及协同参与
中投公司专项小组等工作
提出思路举措。与会人员
围绕会议主题展开热烈交
流，共同提升认识、启发思
路、破解难点，提出具体明
确的工作举措与建议，为
下一步纵深推进服务国家
战略和实体经济工作凝聚
智慧共识。

中再集团董事、领导班
子成员分别就管理条线下

不扩散核武器条约》审议大会
在联合国开幕

新华社联合国8月1日电
（记者尚绪谦）《不扩散核
武器条约》第十次审议大
会8月1日在纽约联合国总
部开幕，大会将审议条约
执行情况，各国代表将就
核裁军、核不扩散及和平
利用核能等进行谈判。

联合国秘书长古特雷斯
在开幕会上致辞说，此次
审议大会适逢集体和平与
安全处于重要关头，气候
危机、严重的不平等、武
装冲突、人权侵害、新冠疫
情对个人的冲击和经济的
破坏，让世界面临巨大压
力，核风险处于冷战以来
的最高点。

他建议在五个领域采
取行动：强化针对核武器
使用的规范、减少核战争
的风险、缓解中东和亚洲
的紧张局势、促进核技术
的和平利用、完善《不扩

散核武器条约》。
《 不 扩 散 核 武 器 条

约》1970年生效，其主要
目标是防止核武器和核武
器技术扩散、促进和平使
用核能的国际合作以及推
动实现核裁军。条约规定

生效后每5年召开一次审
议大会，审议条约执行情
况。此次审议大会为第十
次，原计划2020年4月至5
月间举行，但因新冠疫情
推迟至今。此次审议大会
将持续到8月26日。

筑牢京津冀生态屏障 河
北13万余名林长守护绿

水青山
新华社石家庄8月2日

电 题：筑牢京津冀生态
屏障 河北13万余名林长
守护绿水青山

新华社记者
盛夏时节，河北省张

家口市涿鹿县生态管护
林场，千山披翠，万木葱
茏。52岁的牛玉柱像往常
一样，身穿迷彩服，拿着
记录本和工具，走进这片
他再熟悉不过的林 子，开
始了一天的巡山护林。

牛玉柱是涿鹿县生态
管护林场场长。他从18岁
开始就在当时的涿鹿县国
营苗圃工作，那时主要任
务是种树。如今，经过几
十年造林绿化，涿鹿县森
林覆盖率已从新中国成
立初期的12%提升到现
在的54.43%，森林总面
积220.67万亩。

对林业大县涿鹿来说，
随着生态环境逐步改善，
加强林业资源保护成了一
项十分重要的工作。2020
年8月，涿鹿县生态管护
林场正式揭牌，这是河北
省第一家新型管护林场。
也就是在那年，牛玉柱有
了新身份——林长。

作为基层林长，牛玉柱
比过去更忙碌了，制定林
区管护计划、山林巡护、
协调周边乡村共同参与
森林资源管护、促进管护
措施落地……

近年来，为筑牢京津
冀生态屏障，河北科学开
展大规模国土绿化，加快
推进首都水源涵养功能
区和生态环境支撑区建
设。植树造林，三分栽七
分管。造林工程的生态效
益的正常发挥，重点在后
期管护。

涿鹿县生态管护林场
管护面积15万亩，分布
在全县13个乡镇。牛玉柱
说：“我们管护区域点多、
线长、面广，目前已经设立
4个管护区，现有护林员
100余名，尤其是春节、
清明、五一等关键时间
点，管护任务非常重。”

守护森林，把好“林”门，
是各级林长的使命。河北
省林业和草原局副局长、
省林长办公室副主任王忠
说：“推行林长制后，过去
林草部门唱‘独角戏’向党
政各部门‘大合唱’转变，形
成部门协同、齐抓共管的
工作格局。我们将森林草
原资源划成一个个责任网
格，由林长和护林员、执法
人员合力管护，确保每个
山头地块都有人负责。”

2021年4月，河北在全
省范围内推行林长制以
来，目前已实现省、市、
县、乡、村五级林长组织
体系全覆盖，明确各级林
长139828名。截至2021
年底，河北国土绿化取得
明显成效，森林面积达
9986万亩，森林覆盖率
由2015年的31%提高到
2021年的35.3%；草原综
合植被盖度达到73%，森
林、湿地和野生动植物资
源得到有效保护，林业经
济稳步提升。

人不负青山，青山定不
负人。“如今端起‘生态饭
碗’，日子越过越红火。”张
家口市万全区第七屯村
党支部书记、村级林长白
利军说，“我们村有林木
2000多亩，通过挖掘利
用森林资源，我们发展林
下经济，种植了1400多亩
的射干、白芍等中药材。
受益于林下经济，如今百
姓对树苗非常爱护。”

从林长制迈向“林长治”
，如今河北的山更绿、水
更清、景更美。今年5月，
河北省林业和草原局组
织野生动物专家在对白
洋淀湿地鸟类进行观测
时，拍摄到青头潜鸭雌鸟
与雏鸟在白洋淀内水面和
芦苇边活动的场景。经中
国青头潜鸭保护监测工
作组组长丁长青等业内专
家确认，这是白洋淀首次
发现青头潜鸭繁殖，证明
白洋淀湿地成为全球极
危物种青头潜鸭的繁殖
地之一。

一步引领、支持和推动子
公司全力以赴助稳经济大
盘提出明确要求。

中再集团党委书记、董
事长袁临江作总结讲话，
对集团系统下一步贯彻落
实工作提出三方面要求。

一是坚定政治信念，不
断增强服务国家战略的
责任感使命感紧迫感。要
坚定金融保险工作的政
治性，充分发挥中再集团
行业“稳定器”和经济“助
推器”的作用；坚定金融保
险工作的人民性，充分认
识“纾困解难、稳企惠民”
原本就是中再集团的初心
使命，全面履行服务社会
民生的职责使命，推动公
司发展与实体经济同频共
振、互促共荣。

二是做好统筹兼顾，不
断提升服务国家战略的质
效水平。服务国家战略既
要一以贯之，也要与时俱
进，在兼顾全面性的同时、

要展现自身特色优势，在
注重延续性的同时、要突
出当下重点。要算好“政治
责任、社会责任、经济责
任”三本账，实现服务国家
战略与自身经营发展有机
统一、长期发展与短期效
益综合统筹，做到思想认
识上的有机统一、落实举
措上的有机统一和守正创
新的有机统一。

三是突出从快从实，全
力打赢保险助力稳住经
济大盘攻坚战。各级党委
要扛起主体责任，靠前指
挥、迅速发力，把稳经济、
保民生放在更为突出的位
置，围绕十大重点举措，
迅 速 组 织专题研 究，结
合自身资源禀赋，精准选
择切入点和主攻方向，有
针对性、有侧重地推动落
地。集团公司各部门要主
动担当，进一步完善配套
措施，引领和支持子公司
积极作为。
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края на юли ге-
нералният сек- 
ретар на ЦК на 
ККП, председа-
тел на КНР и на 
Централната во-

енна комисия Си Дзинпин 
посети Военния музей на 
народната революция в 
Пекин, където бе открита 
изложба за постиженията 
в националната отбрана и 
развитието на Китайската 
народноосвободителна ар-
мия. Той заяви, че от 18-ия 

конгрес насам ЦК на ККП 
и Централната военна ко-
мисия непрекъснато отде-
лят голямо внимание за за-
силването на способности-
те на армията и насърча-
ват развитието й в сфери 
като политиката, реформи-
те, научните технологии, 
експерти и управлението. 
В отбраната и изграждане-
то на армията са постиг-
нати исторически резулта-
ти, подчерта Си Дзинпин.

Той разгледа много- 

бройните реликви, сним-
ки и модели на оръжия в 
изложбата и припомни, че 
след 5 години ще бъде от-
белязана 100-годишнина-
та от основаването на ар-
мията. 

Китайският лидер при-
зова цялата армия да про-
дължи с реформата, за да 
реализира целите си, и да 
се окаже силна стратегиче-
ска подкрепа за великото 
възраждане на китайска-
та нация.

В В

К

П

Отдаването на 
самолети на лизинг в 
Китай се разширява

Кораб с ядрен 
двигател спечели 
наградата за патенти

Политбюро на ЦК на ККП  
обсъди стопански въпроси

Китай от 4054 
регистрирани 
пътнически са-
молета до края 
на 2021 г. 62 
процента са би-

ли на лизинг, спрямо 35 
процента през 2010 г., по-
казват данни на статисти-
ката.

До 2021 г. 15 финансира-
ни от Китай лизингодатели 
на самолети са били сред 
първите 50 в света спря-
мо само един през 2009 г. 
Съзряването на лизингови-
те компании е допринес-
ло също за растежа на ки-
тайската гражданска авиа-
ционна индустрия.

„С все повече китайски 

лизингови компании, кои-
то се присъединяват към 
пазара, техният глас и пре-
говорна сила стават все 
по-силни, което също по-
могна за намаляване на 
разходите за доставка на 
самолети“, казва Ли Пън, 
заместник главен изпъл-
нителен директор на ICBC 
Aviation Leasing.

ICBC Aviation Leasing ве-
че има бизнес с повече от 
80 авиокомпании в 38 стра-
ни и региони. „Развиващи-
те се пазари, особено стра-
ните и регионите в обхва-
та на инициативата „Един 
пояс, един път“, са в цен-
търа на нашето бизнес раз-
витие“, отбелязва Ли Пън.

ораб с ядрен 
двигател, разра-
ботен от пет ки-
тайски компа-
нии за научно-
изследователска 

и развойна дейност, спече-
ли китайската награда за 
патенти.

Наградата е учредена 
от Китайската админи-
страция за интелектуал-
на собственост и Светов-
ната организация за инте-
лектуална собственост. Тя 
е единствената правител-
ствена награда на Китай 

за изобретения с патент-
ни права.

Това не е първият път, 
когато Китай разкрива 
своя разработка на кораб 
с ядрена мощност. 

През юни 2018 г. Ки-
тайската национална яд-
рена корпорация обяви 
публичен конкурс за раз-
работката на помощен ле-
доразбивач с ядрен двига-
тел. Според наблюдатели 
с този ход страната прави 
стъпка напред към създа-
ването на самолетоносач 
с ядрен двигател.

реди няколко 
дни Политбюро 
на ЦК на ККП 
проведе заседа-
ние, ръководено 
от генералния 

секретар на ЦК на ККП 
Си Дзинпин. Участващите 
в него ръководители обсъ-
диха сегашната икономиче-
ска ситуация и планираха 
бъдещите действия.

Според участниците 
през тази година на фо-
на на сериозната между-
народна обстановка и ре-
дицата трудности и задачи, 
свързани с реформата, как-
то и развитието и стабил-
ността на държавата, под 
ръководството на ЦК на 
ККП и генералния секре-
тар Си Дзинпин са постиг-
нати ефективни резултати 
и нов напредък в овладява-
нето на епидемията и соци-
ално-икономическото раз-
витие на страната. Цялата 
държава с огромни усилия 
изпълни задачите и полу-
чи отлични оценки. В съ-
щото време все още има 
противоречия и проблеми 
относно икономическото 
развитие. Затова трябва да 
се поддържа устойчивост-
та и работата да продължи.

На заседанието бе посо-
чено, че развитието на ико-
номиката през следващата 

95 години Китайска 
народноосвободителна армия

половина на годината тряб-
ва да наблегне на всеоб-
хватното реализиране на 
новите идеи за стабилизи-
рането й, да се ускори из-
граждането на стратегия-
та за новото развитие и то 
да бъде висококачествено, 
да продължи ефективното 
овладяване на епидемията, 
за да се гарантира възста-
новяването на икономиче-
ските перспективи, стаби-
лизирането на цените на 
стоките и заетостта. Един-
ствено така ще бъдат по-
стигнати повече резулта-
ти, бе подчертано на засе-
данието.

Участващите в него ръ-
ководители са на мнение, 
че трябва да се баланси-
рат овладяването на епи- 

демията и социално-иконо-
мическото развитие, да се 
увеличи търсенето, да се от-
говори на нуждите на обще-
ството с ефективни фискал-
ни и валутни политики. 
Трябва да се гарантира си-
гурността на доставките на 
храна и енергия, да се уско-
ри изграждането на систе-
мата за нови източници на 
енергия. Освен това е на-
ложително да се гаранти-
ра добрият стандарт на жи-
вот за гражданите, особено 
в по-изостаналите райони, 
както и заетостта сред важ- 
ните групи от населението, 
като дипломиралите се сту-
денти например. Изпълне-
нието на тези изисквания 
и задачи се нуждае от ак-
тивното участие на всички.
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Президентът на СИФ Бьорг Бренде е уверен в 
перспективите на икономиката на КНР

П
резидентът на 
Световния ико-
номически фо-
рум (СИФ) Бьорг 
Бренде е уверен 
в перспективи-

те пред китайската иконо-
мика. Той заяви това в ин-
тервю за агенция Синхуа, 
като посочи, че има пред-
вид средносрочен и дълго-
срочен план, съобщи Радио 
Китай. „Очакваме мерките, 
предприети от Китай и ки-
тайските власти, да доведат 
до съживяване на растежа 
и сме оптимисти за средно-
срочното и дългосрочното 
икономическо развитие на 
страната“, каза Бренде, до-
бавяйки, че както и за ос-
таналия свят, „следващата 
година ще бъде неравна“. 
„Глобалното възстановява-
не се забавя и сега става все 
по-слабо. Това също оказва 

влияние върху китайска-
та икономика, която рас-
те по-бавно“, каза Бренде.

Президентът на СИФ из-
тъква, че Китай е „голям 
вътрешен пазар“ и за мно-
го компании той предста-
влява огромен интерес, как-
то за преки чуждестранни 
инвестиции, така и за про-
изводство.

„Китайското ръковод-
ство не се фокусира само 
върху растежа, но и вър-
ху неговото качество. Той 
трябва да бъде отделен от 
ръста на въглеродните еми-
сии, също така трябва да 
бъде по-приобщаващ, да 
се разпространява към ре-
гионите, към периферия-
та, както и да създава ра-
ботни места за младите и 
все по-образованите“, смя-
та Бренде.

„Ролята на Китай в осигу- 

ряването на глобален рас-
теж е невероятна... Китай 
в икономическо отноше-
ние оказва огромно влия-
ние върху останалия свят и 
това ще продължи, защо-
то КНР е втората по голе-
мина икономика“, подчер-
та Бренде.

Президентът на СИФ съ-
що така приветства пред-
ложената от Китай Ини-
циатива за глобално раз-
витие като „изключително 
важна за засилване на меж-
дународното сътрудничест-
во и подкрепа на най-сла-
бо развитите и развиващи-
те се страни“. „Тази иници-
атива е много важна и ние 
наистина трябва да сме ка-
тегорични относно подкре-
пата за най-слабо развити-
те страни и нововъзниква-
щите икономики, защото 
видяхме, че капиталът не 

тече както преди, тъй като 
пандемията от COVID-19 
доведе за първи път от три 
десетилетия до ситуация, в 
която крайната бедност на-
раства“, каза Бренде.

„Изключително важно 
е да тръгнем отново на 
път, когато става въпрос 
за постигане на целите за 
устойчиво развитие, които 
са налице и трябва да бъ-
дат реализирани до 2030 г. 
Единственият начин да съ-
живим икономическия рас-
теж е да продължим с пе-
челившото мислене: това, 
което е добро за една стра-
на, е добро и за друга. Тряб-
ва да си сътрудничим и да 
търгуваме помежду си, за-
щото, ако не го направим, 
ще платим висока цена и 
ще намалим много расте-
жа, което означава още по-
вече бедност“, добави той.

Ако не си 
сътрудничим, ще 
платим висока 
цена, ще намалим 
много растежа, 
което означава 
още повече 
бедност, смята 
президентът 
на Световния 
икономически 
форум Бьорг 
Бренде

Форум в Пекин: Проблемът с човешките права 
трябва да се решава с общи усилия

С
ъстоялият се в 
Пекин открит 
форум за човеш-
ките права, ор-
ганизиран съв-
местно от Ки-

тайската асоциация за из-
следвания в областта на чо-
вешките права и Китайска-
та фондация за развитие на 
човешките права, се фоку-
сира върху равноправното, 
справедливо, разумно и то-
лерантно насърчаване на 
развитието на човешките 
права. Във форума участ-
ваха около 200 представи-
тели и учени от близо 70 
държави и международни 
организации, отбеляза по 
този повод Радио Китай за 
чужбина.

Заместник-председате-
лят на ПК на ОСНП и 
директор на Китайската 
асоциация за изследвания 
в областта на човешките 
права Байма Чълин под-
черта пред форума, че през 
последните години опазва-
нето на човешките права 
винаги е било важна част 
в работата на ЦК на ККП 
и че 1,4 милиарда китайци 
сега живеят по-щастливо и 
безопасно. 

В момента светът пре-
живява значителни проме-
ни, като реализирането на 
плана на ООН за устойчи-
вото развитие до 2030 г. се 
забавя. Затова всички стра-
ни трябва да поддържат то-
лерантността, равенството 

и диалога, да контролират 
различията и да засилват 
консенсусите, за да насър-
чат благополучието на хо-
рата и да усъвършенстват 
глобалното управление в 
сферата на човешките пра-
ва.

Хуан Мънфу, замест-
ник-председател на НК на 
КНПКС и директор на Ки-
тайската фондация за раз-
витие на човешките права, 
посочи, че темата на тазго-
дишния форум отговоря на 
общото желание на цяло-
то човечество за засилване 
и подобряване на глобал-
ното управление в сферата 
на човешките права, което 
трябва да се реализира чрез 
съвместни консултации и 

общи усилия.
Други чуждестранни и 

китайски учени, както и 
висши служители също да-
доха висока оценка за по-
стиженията в развитието 
на Китай и защитата на чо-
вешките права, както и за 
огромния принос на стра-
ната към световните дела 
за подобряването им, ко-
ментира Радио Китай за 
чужбина. 

В коментара се посоч-
ва, че освен това изказа-
лите се на форума са изра-
зили желание за укрепва-
не на международното съ-
трудничество и координа-
ция във важната за всич-
ки хора област на човеш-
ките права.

На форума 
чуждестранни 
и китайски 
учени дадоха 
висока оценка за 
постиженията на 
Китай в защита на 
човешките права 
в страната и по 
света

Китай и Индонезия засилват сътрудничеството си

В
изитата на индо-
незийския прези-
дент в Китай е от 
взаимна полза и 
за двете страни, а 
също така е без-

прецедентна възможност за 
развитието на Индонезия. 
Това заяви Триша Уиджая, 
изследовател в Индонезий-
ския център за политиче-
ски изследвания, още пре-
ди пътуването на президен-
та Джоко Уидодо до Пекин. 
Нейните думи бяха доказа-
ни от ползотворните резул-
тати от разговорите между 
китайския председател Си 
Дзинпин и индонезийския 
президент Джоко Уидодо 
на 26 юли.

Резултатите от разгово-
рите на лидерите включват 
установяването на насока 
за съвместно изграждане 
на китайско-индонезийска 
общност на споделена съд-
ба, подновяването на мемо-
рандума за разбирателство 
и сътрудничеството в рам-
ките на „Един пояс, един 
път“ и „Глобална морска 
опорна точка“ и подписва-
нето на споразумения за 
сътрудничество в областта 
на ваксините и генните из-
следвания, зеленото разви-
тие, обмена на информация, 
правоприлагането, кибер-
сигурността и други. Рой-
терс коментира, че среща-
та в Пекин е била от обща 

полза и за двете държави.
Установяването на обща-

та посока за изграждане на 
общност на споделена съдба 
е най-важното политическо 
постижение от посещение-
то на Джоко Уидодо, а об-
щото изграждане на „Един 
пояс, един път“ е ключът 
към развитието.

По време на визитата си 
в Индонезия през октомври 
2013 г. китайският лидер Си 
Дзинпин предложи иници-
ативата за изграждане на 
„Морския път на коприна-
та през 21-ви век“. Девет го-
дини по-късно двете стра-
ни постигнаха забележите-
лен напредък в съвместното 
изграждане на „Един пояс, 

един път“, пример за кое-
то е високоскоростната же-
лезопътна линия Джакарта 
– Бандунг.

Резултатите от среща-
та между лидерите на Ки-
тай и Индонезия в Пекин 
със сигурност ще допри-
несат за по-доброто инте-
гриране на стратегиите им 
за развитие в бъдеще и съ-
що така утвърждават анга-
жимента на Китай, че ще 
участва активно във всички 
проекти, които са от пол-
за за развитието на Индо-
незия и за задълбочаване 
на сътрудничеството меж-
ду двете държави.

Резултатите 
от срещата 
със сигурност 
ще допринесат 
за по-доброто 
интегриране на 
стратегиите за 
развитие на двете 
страни  в бъдеще
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едмата глобална среща на 
мозъчните тръстове се про-
веде неотдавна онлайн, съ-
общи Радио Китай за чуж-
бина, позовавайки се на ин-
формация на Китайската ме-

дийна група. 
Хуан Кунмин, член на Политбюро 

на Централния комитет на ККП и на-
чалник на Отдел за публичност, от-
прави приветствие към участниците, 
в което посочи, че на неотдавнашния 
Диалог на високо ниво за глобалното 
развитие китайският председател Си 
Дзинпин е посочил целта и посока-
та за съвместно насърчаване на меж-
дународното сътрудничество за раз- 

витие и създаване на нова епоха на 
глобално развитие, показвайки увере-
ността, решителността и искреността  
на Китай.

Хуан Кунмин подчерта, че откакто 
е предложена инициативата за глобал-
но развитие, тя е получила подкрепа от 
повече от 100 страни, което показва, че 
тя е обща тенденция и желание на хо-
рата. Той изрази надежда представите-
лите на мозъчните тръстове от цял свят 
да приемат срещата на върха като въз-
можност за укрепване на комуникаци-
ята, изграждане на консенсус и принос 
с повече мъдрост и сила за задълбоча-
ване на глобалното сътрудничество за 
развитие.

кип китайски учени е пред-
ложил нов модел за кому-
никация между хората и ро-
ботите. Учените са създали 
система с изкуствен инте-
лект в опит да накарат ро-

ботите да разберат по-добре човешките  
очаквания. 

Новите роботи вече могат да пред-
виждат човешките намерения, с което 
е установена двупосочна връзка, показ-
ват резултатите от проучването, публи-
кувани в сп. Science Robotics.

Екипът е ръководен от китайски уче- 

ни от Пекинския институт за изкуствен 
общ интелект. 

Получените резултати са показали, 
че е постижимо взаимно разбирател-
ство при сложни задачи между хора и 
роботи в реално време с определен мо-
дел на обучение, базиран на двупосоч-
на комуникация.

„Ако целта на една задача е описана 
ясно, то изкуственият интелект може да 
разбере изискванията. Но много задачи 
в живота не могат да бъдат определени 
толкова директно“, казва Джън Дзълун, 
учен от института.

итайската сонда 
„Тиенуън-1“ из-
прати изображе-
ния с висока ре-
золюция на ес-
тествения спът-

ник на Марс – Фобос. Това 
стана по време на отбеляз-
ването на втората година от 
изстрелването на сондата.

Фобос и Деймос са два 
естествени спътника на 
червената планета като 
Фобос е по-големият, няма 
атмосфера и е с неправилна 
форма. Той е най-близкият 
спътник на главната звез-
да в Слънчевата система. 

Оперативният екип на 
„Тиенуън-1“ улови момен-
та, когато орбиталният апа-
рат бе близо до Фобос и 
получи ясни изображения, 

съобщиха от Китайското 
национално космическо 
управление, цитирани от 
китайските медии. Така се 
създаде възможност да се 
започне първото проучва-
не на изображения от пър-
ва ръка на този естествен 
спътник на Марс. То ще 
предостави ценни данни за 
топографията и законите на 
действие на Фобос, обясни-
ха китайски експерти.

Сондата„Тиенуън-1“ се 
състои от орбитален модул, 
спускаем апарат и марсо-
ход. Тя се приземи в пред-
варително избраната зона 
за кацане в обширната мар-
сианска равнина Утопия на 
15 май 2021 г.

Седма среща на върха на 
глобалните мозъчни тръстове

Нов модел за комуникация 
между хората и роботите

Сондата „Тиенуън-1“ 
предаде изображения 
на спътник на Марс

нАуКА

ървият лабораторен мо-
дул „Уънтиен“, който ус-
пешно се скачи с основ-
ния модул на станция-
та „Тианхе“ на 25 юли, 
вече се използва от три-

мата китайски тайконавти на бор-
да на станцията. Това съобщи Ки-
тайската служба за пилотирана 
космическа програма (CMSA). 

Същевременно тайконавтите 
продължават да извършват пла-
нирани дейности в орбита, вклю-
чително контрол на позицията на 
комбинацията от космическа стан-
ция, контрол на малката роботи-
зирана ръка и други сложни опе-
рации. Членовете на екипажа съ-
що ще използват въздушния шлюз 
на модула „Уънтиен“ и малката 
роботизирана ръка за космиче-
ски разходки.

„Уънтиен“ ще служи като из-
следователска лаборатория за кос-
мическата наука за живота, ка-
то използва микрогравитацията в 
Космоса, за да прави много експе-
рименти, които биха били невъз-
можни на Земята. Лаборатория-
та ще бъде използвана и за някои 
основни изследвания на пътува-
нето на човечеството от Земята 
до Космоса, дава подробности за 
възможностите на лабораторията 
в. „Чайна дейли“.

Тайконавтите на космическата станция 
„Шънджоу“ вече работят в модула „Уънтиен“

Първата космическа станция в 
света „Салют“ на Съветския съ-
юз беше изстреляна през 1971 г., а 
Международната космическа стан-
ция, ръководена от Съединените 
щати, Русия и други страни, се 
разположи в Космоса през 1998 г., 
осигурявайки добра платформа за 
работещите и експериментиращи-
те там космонавти.

През 2020 г. Националната ад-
министрация на Китай по ае-
ронавтика и изследване на кос- 

подобни изследвания. Сега оба-
че Китай може, изтъква „Чайна 
дейли“.

С тегло от 20 тона и дължина 
от 17,9 метра „Уънтиен“ е най-дъл-
гият в света пилотиран космиче-
ски кораб с едно тяло, поставяйки 
нов световен рекорд за китайска-
та астронавтика.  Освен че е из-
следователска лаборатория, „Уън-
тиен“ разполага и с ключови ре-
зервни системи за нормалната ра-
бота на станцията. „Уънтиен“ оси-
гурява още един изход, още една 
кухня, както и три спални зони за 
астронавтите, като по този начин 
значително разширява жилищно-
то и работното пространство на 
борда на станцията.

През последните 10 години за 
космическата индустрия на Китай 
се откри ясен път, посочва „Чай-
на дейли“. Серията космически 
кораби „Шънджоу“ даде възмож-
ност космическата станция най-на-
края да бъде изградена и да вле-
зе в експлоатация. Освен това Ки-
тай разполага с марсианската сон-
да „Журон“, сателита за слънчево 
изследване „Сихе“, както и лунна-
та сонда „Шанъ“. Китайците сега 
постигат повече успехи в Космо-
са за общото благо на човечест-
вото, отбелязва в заключение ки-
тайският всекидневник.

мическото пространство публику-
ва информация за 20 големи науч-
ни открития за последните 20 го-
дини от историята на МКС, шест 
от които са свързани с научни из-
следвания за живота в Космоса, 
включително изследвания с лекар-
ства и лечение на болестта алц-
хаймер, болестта паркинсон, рак, 
както и ефектите върху човешкото 
тяло от живота в Космоса.

Имаше време, когато Китай 
имаше малък шанс да направи 

тримата тайконавти вече работят на първия лабораторен модул „Уънтиан“

страницата подготви  
Любомир михайЛов
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Т
ова притеснява Циу. 
„Най-голямото ми жела-
ние в момента е да има 
нови поръчки като някои 
компании са готови да ра-
ботят, дори ако това оз-

начава загуба на пари“, казва той.
Циу е един от многобройните 

китайски износители, които усещат 
удара от отслабването на еврото, 
тъй като голяма част от стоките, 
търгувани между Китай и ЕС – вто-
рия по големина търговски парт-
ньор на Китай, се разплащат в ев-
ро. Поскъпването на юана спрямо 
еврото ще направи китайските сто-
ки по-скъпи за европейските кли-
енти, както и европейските вно-
сители по-малко склонни да вна-
сят от Китай.

Експертите обаче смятат, че по-
добна ситуация се компенсира от 
много фактори, които са от полза 
за китайските износители, като спа-
дащите разходи за превоз и нара-
стващата инфлация в Европа, пра-
веща тамошните клиенти по-чувст-
вителни в търсенето на рентабил-
ни продукти като тези, предлага-
ни от китайските фабрики. По то-
зи начин отрицателното влияние, 
оказано от обезценяващото се ев-
ро върху китайския износ, все още 
е ограничено.

На фона на руско-украинския 
военен конфликт и повишаването 
на лихвените проценти на Феде-
ралния резерв на САЩ, през по-
следните месеци еврото показа 
тенденция на обезценяване спря-
мо щатския долар. На 13 юли то 

дори падна за кратко под парите-
та с долара, нещо невиждано от 
декември 2002 г. Обменният курс 
на еврото спрямо юана също по-
каза подобна тенденция на обез-
ценяване. Към момента еврото е 
търгува при курс 6,9167 юана за 1 
евро, като за сравнение в края на 
август 2020 г. 1 евро се разменя-
ше за 8,17 юана.

Отслабването на еврото спрямо 
юана прави китайските продукти 
по-малко конкурентни на пазарите 
в Европа, като по този начин до-
бавя известен натиск върху износа.

Ли Пин, износител на лампи от 
град Иу, обяснява пред Global Times, 
че поръчките от европейски клиен-
ти са намалели тази година и една 
от важните причини е, че еврото 
се е обезценило до голяма степен, 
правейки вносителите неспособ-
ни да понасят повишаване на раз-
ходите. „Много европейски клиен-
ти искат да намалят цените, след 
като направят поръчки, изтъквай-
ки като причина това, че обезце-
няването на еврото оказва голям 
натиск върху тях“, казва Ли, доба-
вяйки, че те нямат много възмож-
ности за договаряне на цените като 
малки износители и трябва да се 
откажат от поръчки, ако печалби-
те са твърде слаби. „Парите, кои-
то печелим, дори не могат да по-
крият транспортните рискове и ко-
лебанията в обменния курс“, обяс-
нява Ли Пин.

От друга страна, европейски-
те вносители на китайски проду-
кти също изпитват главоболия от 

ретично погледнато, обезценява-
нето на еврото спрямо юана ще 
има отрицателно въздействие вър-
ху китайския износ за Европа, но 
в действителност то ще е ограни-
чено, защото, от една страна, тър-
говията между Китай и ЕС не се 
урежда само в евро, но и в други 
валути като щатски долари и юани. 
От друга страна, веригите за дос-
тавки доказаха, че е трудно да се 
намерят заместители на китайски-
те стоки в краткосрочен план по 
целия свят и следователно търсе-
нето на китайски стоки от ЕС не 
зависи изцяло от цената, особено 
от колебанията на обменния курс. 
Освен това намерението и движе-
нията между Китай и ЕС за осъ-
ществяване на всестранно сътруд-
ничество се увеличават напосле-
дък, казва Чън.

„Съдейки от историческия оп-
ит, основата на търговията между 
Китай и ЕС е много солидна. Две-
те страни имат относително сил-
но допълване, докато разпределе-
нието на индустриалните вериги е 
относително рационално. Кратко-
срочното засилване на колебания-
та на еврото няма да окаже твърде 
много негативно въздействие върху 
двустранната търговия“, смята той.

Бай Мин, заместник-директор 
на Института за проучване на меж-
дународните пазари към Китайска-
та академия за международна тър-
говия и икономическо сътрудни-
чество, също е на мнение, че ма-
кар обезценяването на еврото те-
оретично би увеличило износа на 
ЕС за Китай, това до голяма сте-
пен ще е ограничено от факта, че 
веригите за доставки и производ-
ствените мощности на ЕС понасят 
щети от пандемията от COVID-19 
и други кризи.

Износът на Китай за ЕС е на-
раснал с 19,1% до 277 милиарда до-
лара през първите шест месеца на 
тази година, показват данни на ки-
тайските митници, а вносът е спад-
нал със 7,6%. Експерти също та-
ка отбелязват, че зад тенденция-
та за обезценяване на еврото се 
крият много други икономически 
проблеми, пред които е изправен в 
момента ЕС, като нарастваща ин-
флация, енергийна криза и други, 
като за изострянето на тази ситуа- 
ция голяма роля изиграха САЩ.

Отслабващото евро оскъпява 
китайските стоки в Европа

отслабването на еврото, тъй като 
това оскъпява китайските стоки за 
клиентите и ще ги направи по-мал-
ко склонни да купуват онези, от 
които не се нуждаят спешно.

Лун Дан, който управлява тър-
говски център за домашни електро-
уреди в германския град Хамбург, 
казва пред Global Times, че произве-
ден в Китай телевизор, който пре-
ди е струвал около 300 евро (307,5 
долара), сега струва 350 поради ко-
лебанията на обменния курс.

Според Лун поевтиняването на 
еврото определено не е добра нови-
на за търговци като него. По-спе-
циално, когато цените на проду-
ктите в Германия растат, потреби-
телите често забавят или дори от-
менят плановете си за закупуване 
на електрически уреди.

Съществуват обаче и редица 
фактори, които помагат да се ком-
пенсира отрицателното въздействие 
на колебанията на еврото върху ки-
тайския износ, смятат експерти и 
бизнесмени. Един такъв например 
е намаляващата цена за транспорта.

Лун Дан отбелязва, че цената 
на 40-футов контейнер, изпратен 
от Шанхай до Хамбург, е намаля-
ла до около 7000 евро в момента 
в сравнение с повече от 10 000 ев-
ро през втората половина на ми-
налата година. Поради намалява-
нето на транспортните разходи ня-
кои европейски вносители запазиха 
цените непроменени за някои про-
изведени в Китай стоки.

Чън Дзя от Китайския наро-
ден университет обяснява, че тео- 

Ч  
уждите компании 
в Китай продъл-
жават да са оп-
тимистични от-
носно перспек-
тивите за разви-

тие и пазарния потенциал 
на Китай, като повечето 
от тях запазват или раз-
ширяват мащаба на своя 
бизнес през второто три-
месечие, според скорошно 
проучване на Китайския 
съвет за насърчаване на 

международната търговия.
Около 72,5 процента от 

анкетираните над 500 чуж-
дестранни предприятия са 
запазили мащаба на бизне-
са си през второто триме-
сечие, което е увеличение с 
1,5 процентни пункта спря-
мо резултатите за първото 
тримесечие.

Около 18,5 процента са 
разширили бизнеса в Ки-
тай, отбелязвайки увели-
чение от 2,1 процентни 

пункта спрямо резултата 
от предишното проучване.

В доклада се посочва 
също, че чуждестранни-
те компании остават оп-
тимистично настроени от-
носно перспективите си за 
развитие в Китай, като 11,2 
процента съобщават за уве-
личени инвестиции през 
периода април-юни.

Над 40 процента от ан-
кетираните чуждестранни 
предприятия са заявили, 

че биха избрали Югозапа-
ден Китай, основно град-
ските агломерации Чънду и 

Чунцин, като основна дес-
тинация за инвестиции, по-
казва още докладът.

Чуждите компании са оптимистични 
за развитието си на китайския пазар

иКономиКА

Циу, представител на 
компания за санитарни 
стоки от Уънджоу 
в Източен Китай, е 
установил, че клиентите 
му в европа вече не 
купуват толкова много, 
колкото в миналото, 
след като еврото 
отслабна значително 
спрямо щатския долар 
и китайския юан. Някои 
клиенти са анулирали 
поръчки, докато клиент  
от Испания е информирал 
Циу предварително, че 
поръчките им ще намалеят 
с около 20 процента  
тази година.
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Последните години 
китайската държава 
обръща особено внимание 
на образованието. 
Полаганите целенасочени 
усилия и направените 
инвестиции са довели до 
подобряване на училищните 
условия във всички райони 
на страната. Безспорните 
резултати ясно личат 
от изнесените числа и 
данни. Сега всички – от 
детските градини до 
получаване на магистърски 
и докторски степени 
на завършилите млади 
висшисти – имат отлични 
възможности за развитие и 
усъвършенстване.

редучилищното 
образование се 
разпространява 
все по-широко.  
През изминалата 
2021 г. броят на 

детските градини в Китай 
достигна 295 000, увеличе-
ние със 128 000, или 76,8% 
спрямо 2011 г. През 2021 г. 
броят на децата в детски-
те градини в Китай достиг-
на 48,052 милиона, увеличе-
ние с 13,808 милиона спря-
мо 2011 г.

Благотворителната дей- 

ност подпомага децата да 
реализират мечтите си. 

Броят на детските гради-
ни през 2021 г. в Китай дос-
тига 245 000, което предста-
влява 83% от общия брой 
на детските градини в Ки-
тай, включвайки 128 000 об-
ществени детски градини, 
това е увеличение от 149,7% 
спрямо 2011 г. През 2021 г. 
обхватът на детските гради-
ни за общо благо в селски-
те региони достигна 90,6%.

Продължава да се подпо- 
мага обучението на учи- 

ационалните ин-
вестиции се уве-
личават. От 2011 
до 2020 г. нацио-
налните инвес-
тиции в образо-

ванието за професионал-
ни колежи се увеличиха 
от 193,389 милиарда юана 
до 444,634 милиарда юана, 
увеличение от 1,3 пъти, 
със среден годишен растеж  
от 9,69%.

Броят на преподавате-
ли на пълен работен ден 
се увеличава непрестанно. 
Броят на учителите на пъ-
лен работен ден в китайски-
те професионални училища 

се е увеличил от 1,11 мили-
она през 2012 г. до 1,29 ми-
лиона през 2021 г., увеличе-
ние от 17%.

Професионалното об-
разование в Китай „пъту-
ва“ в чужбина и има ус-
тановени стабилни връзки 
с повече от 70 държави и 
международни организа-
ции. Както и осъществе-
ни специални проекти „Ки-
тайски език + професио-
нално образование“ в пове-
че от 40 страни и региони, 
за да осигури възможнос-
ти за професионално обуче-
ние и за развитие в сферата 
на заетостта за ученици от  

Широки хоризонти  
пред образованието в Китай 

Развитие на 
професионалното 
образование на КНР 
(2011 – 2021)

П

Н

всички страни. 
Повече от 400 висши 

професионални учебни за-
ведения в Китай си съ-
трудничат с чуждестранни 

институции, а броят на ре-
довните чуждестранни сту-
денти в страната достиг-
на 17 000. Държавите от 
„Един пояс, един път“ се 

превърнаха в основния из-
точник на Китай за наби-
ране на чуждестранни сту-
денти и управление на зад-
гранични училища.

тели за детските градини. 
През 2021 г. в Китай има 
1095 институции – колежи 
и университети, предлага-
щи обучение за специал-
ности, свързани с преду-
чилищното образование, 
с завършили 265 000 обу-
чаващи се, с прираст от 
591 институции и 231 000 
обучаващи се в сравнение 
с 2011 г., като увеличение-
то е съответно 1,2 пъти и 
6,7 пъти.

Ефективно разрешаване 
на проблема с недостига на 

учители. През 2021 г. общи-
ят брой на директорите на 
детски градини и учители-
те на пълен работен ден в 
Китай надхвърли 3,5 ми-
лиона, прираст с 2 мили-
она спрямо 2011 г. и увели-
чение от 1,3 пъти, а съот-
ношението ученик/учител 
от 2011 г. спадна от 26:1 до 
15:1 през 2021 г.

Инвестициите на дър-
жавата са целенасочени. 
През 2020 г. фискалното 
финансиране на преду-
чилищното образование 

в Китай е 253,2 милиарда 
юана, което е петкратно 
увеличение от стойността 
41,6 милиарда юана през 
2011 г., а делът на фискал-
ното финансиране на об-
разованието се увелича-
ва от 2,2% през 2011 г. на 
5,9% през 2020 г. През по-
следните десет години цен-
тралното правителство ин-
вестира повече от 170 ми-
лиарда юана в специални 
фондове за развитието на 
предучилищното образо-
вание.

Предучилищното образование на КНР (2011 – 2021)
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ма широка га-
ма от опции за 
следдипломно-
то образование 
в Китай. Общи 
магистратурата 

и докторантурата обхващат 
14 категории дисциплини, 
113 първокласни дисципли-
ни и 47 категории профе-
сионални степени.

Съществуват множе-
ство упълномощени заве-
дения. В момента Китай 
има 779 заведения за отпус-
кане на докторски и магис-
търски степени, 4461 звена 
за оторизация на докторска 

степен и 13 981 звена за 
оторизация на магистър-
ска степен.

Мащабът на висшето об-
разование е на второ място 
в света. През 2021 г. в Ки-
тай има повече от 3,33 ми-
лиона студенти, а броят на 
записаните студенти е пове-
че от 1,17 милиона. През по-
следните десет години са се 
дипломирали повече от 600 
хиляди докторанти и пове-
че от 6,5 милиона магистри.

Бързо растящ екип от 
ментори. Броят на менто-
рите се е увеличил от 298 
хиляди през 2012 г. до 557 

Постижения  
в следдипломното 
образование 
през последното 
десетилетие  
(2012 – 2021)

И

момента има 
100% степен на 
записване. На 
етапа на задъл-
жително образо-
вание в Китай 

съществуват 207 000 учи-
лища, 158 милиона учени-
ци и 10,57 милиона учите-
ли. От 2012 до 2021 г. нетни-
ят процент на записвания 
в начални училища в Ки-
тай се е увеличил от 99,85% 
до повече от 99,9%, а брут-
ният процент на записва-
ния в прогимназията оста-
ва над 100%.

Децата и юношите с 
увреждания имат гаран-
тирано място за записва-
не в училище. Коефициен-
тът на записване в задъл-
жителното образование за 
деца с увреждания в учи-
лищна възраст надхвърля 
95%. През 2021 г. присъст-
ват 92 000 ученици в спе-
циално образование в Ки-
тай, увеличение от 541 000 
спрямо 2012 г., това е по-
вишение от 142,8%.

Средствата за образова-
ние се увеличават. От 2012 
до 2021 г. финансовите раз-
ходи за задължително обра-
зование са се увеличили от 
1,17 трилиона юана на 2,29 
трилиона юана, което пред-
ставлява повече от 50% от 
националните финансови 
инвестиции в образование-
то. Средният разход за уче-
ниците от началното учи-
лище се е увеличил от 7447 

юана до 14 458 юана за уче-
ник на година, а средният  
разход на учениците от 
прогимназиален етап се е 
увеличил от 10 218 юана 
до 20 717 юана за ученик 
на година.

В същото време количе-
ството и качеството на учи-
телите на пълен работен 
ден се увеличава. От 2012 
до 2021 г. общият брой учи-
тели на пълен работен ден 
в сектора на задължител-
ното образование се е уве-
личил от 9,09 милиона до 

10,57 милиона, което е раз-
лика от 1,48 милиона, а де-
лът на учителите с бакала-
върска или по-висока сте-
пен се е увеличил от 47,6% 
до 77,7%.

Подкрепата за нужда-
ещите се ученици в сел-
ските райони не е прекъс-
вана. От 2012 до 2021 г. 
учениците от семейства 
в неравностойно положе-
ние получават необходи-
мата за тях помощ. Пла-
нът за подобряване на хра-
ненето облагодетелства 37 

милиона ученици от сел-
ските райони всяка годи-
на, а процентът на отго-
варящи на условията за 
физическо здраве за съ-
ответните ученици се уве-
личил от 70,3% през 2012 г. 
до 86,7% през 2021 г. През 
2020 г. средният ръст на 
15-годишните момчета и 
момичета в селските ра-
йони е респективно с бли-
зо 10 см и 8 см по-висок 
от този през 2012 г.

Училищните условия са 
значително подобрени. От 

2012 до 2021 г. площта на 
учебните и допълнителните 
помещения на ученик в на-
ционалните училища за за-
дължителна подготовка се 
е увеличила от 3,7 кв. м на 
5 кв. м, площта на спорт-
ните площадки на ученик 
се е увеличила от 7,3 кв. м 
на 8,2 кв. м, стойността на 
учебните средства и обо-
рудване на ученик се е уве-
личила от 727 юана до 2285 
юана, а процентът на дос-
тъп до интернет се е увели-
чил от 25% до почти 100%.

В

хиляди през 2021 г.
Наблюдава се активно 

развитие на ключови дисци-
плини. Броят на първоклас-
ните докторски програми в 

областта на науката, инже-
нерството, селското стопан-
ство и медицината се е уве-
личил от 1944 през 2012 г. 
до 2575; добавени са повече 

от 700 интердисциплинарни 
звена, като изкуствен инте-
лект, big data, възобновяема 
енергия и „двоен въглерод” 
(екология).

Развитие на задължителното образование  
на КНР (2012 – 2021)
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приятели

Използването на научните постижения за по-ефективното развитие на различните 
сектори на икономиката, по-специално в областта на земеделието между България 
и КНР, дава нов тласък на съществуващите досегашни добри партньорства и 
съвместна научна дейност, казва в интервю за КМГ доц. д-р анелия Борисова, 
научен секретар на Института по земеделие в българския град Кюстендил, който 
се смята за „столица на овощарството” в България. Доц. д-р Борисова подчертава, 
че Китай не спира да развива дигитализацията и иновациите във всички области 
на икономиката, като през последните години дигиталната икономика отбелязва 
огромен ръст, включително и в сферата на земеделието и селското стопанство.

Акценти в научното сътрудничество  
в земеделието между Китай и България

Д
оц. д-р Борисо-
ва припомня, че 
началото на съ-
трудничеството  
между Китай и 
България в об-

ластта на земеделието е по-
ставено още през 1999 г., ко-
гато България и Китай за-
почват да развиват сериозни 
двустранни и многостран-
ни отношения в научните 
изследвания в земеделието, 
и по-специално в овощар-
ството. Като пример тя да-
ва контактите между бъл-
гарския Институт по земе-
делие в град Кюстендил и 
няколко китайски институ-
ти и фирми, които работят в 
сферата на овощарството, в 
различни части на страната.

„Началото на двустран-
ните отношения между бъл-
гарския Институт по земе-
делие и китайските коле-
ги е поставено през 1999 г., 
с посещението на българ-
ска делегация начело с то-
гавашния директор на Ин-
ститута проф. д-р Д. Домо-
зетов в провинция Шандун 
и намиращият се там ин-
ститути (Институт по ово-
щарство, Тайан, и институ-
тите по овощарство в Йе-
нтай и Дзинан)“, разказва 
научният секретар на Ин-
ститута. „В продължение 
на месец по покана на ки-
тайските си колеги българ-
ските научни работници об-
меняха опит с китайски на-
учни работници и експерти 
в областта на овощарство-
то и земеделието, в които 
институтите имаха голям 
напредък. Малко по-къс-
но, отново българска деле-
гация от нашия институт 
посети същата провинция, 
за да продължат започнали-
те вече консултации, кои-
то приключиха с голям ус-
пех и бяха разработени но-
ви сортове ябълки“, продъл-
жава тя.

Съвместните проекти 
са важна част от 
сътрудничеството

„По линия на двустран-
ното научно-техническо съ-
трудничество между Бъл-
гария и КНР имаме забе-
лежителни успехи при съв-
местната работа по проек-
ти”, подчертава доц. Бори-
сова, като припомня, че Ин-
ститутът по земеделие има 
вече пет успешно приклю-
чили научноизследовател-
ски проекта между Бълга-
рия и Китай. Те са следните: 

 „Създаване и проуч-
ване на нови ябълкови и 

черешови сортове и под-
ложки за тях” (2008 – 2010), 
„Проучване на нови сорто-
ве лози и отбор на перс-
пективни ябълкови хибри-
ди” (2011 – 2013), „Проучва-
не на нови черешови сорто-
ве и елити и реакцията им 
към стресови абиотични и 
биотични фактори“ (2014 – 
2018), „Оценка и иновации 
на ябълковите генетични 
ресурси, устойчиви на бо-
лести в България и Китай“ 
(2016 – 2018) и петият про-
ект „Селекция и внедряване 
на нови жълто-зелени, хруп-
кави сортове ябълки в Бъл-
гария и Китай‘‘, стартирал 
през 2018 г., който е завър-
шен окончателно през ми-
налата 2021-ва.

„В резултат на изпъл-
нението на тези проекти 
започна много активното 
научноизследователско съ-
трудничество между бъл-
гарския Институт по земе-
делие и Института по ово-
щарство към Йентайска-
та селскостопанска акаде-
мия, провинция Шандун, 
Китай”, коментира доц. Бо-
рисова и обяснява, че поч-
ти всеки един от участни-
ците в работните екипи е 
посетил другата страна на 
разменни начала, което да-
ва възможности за лични 
срещи и запознаване с ра-
ботата на колегите. По вре-
ме на тези срещи са обмене-
ни голямо количество дан-
ни и най-нова научна ин-
формация, представени са 
и най-актуалните методи за 
научна дейност във всяка 
от страните и са направени 
крачки напред в доброто съ-
трудничество в различните 

области на изследвания.
Като важен принос в 

съвместните контакти в 
областта на земеделието, 
българският научен експерт 
Анелия Борисова дава при-
мер с взаимното проучване 
на значителна част от гене-
тичните ресурси на инсти-
тутите в Китай и България 
и подбирането на най-под-
ходящите хибридни форми, 
както и представянето на 
нови сортове и хибриди, с 
които са се обогатили ген-
банките на институтите в 
двете страни. Всички тези 
данни и резултати са обект 
на по-нататъшна селекция.

Научният секретар на 
българския институт дава 
пример и с реализиране-
то на дългосрочни специа-
лизации по темата „Гене-
тични ресурси и селекция 
при малината”, в изпълне-
ние на условията на Про-
грамата за научно и тех-
нологично партньорство 
между Китай и България, 

2015 г. среща на министър- 
председателя на Държавния 
съвет на КНР Ли Къцян с 
българския проф. Димитър 
Домозетов. Известният бъл-
гарски професор е бил по-
канен лично, заедно с още 
70 учени от цял свят, сред 
които и 9 носители на Нобе-
лова награда и 3-ма акаде-
мици. Премиерът на Китай 
Ли Къцян е изказал свои-
те благодарност към тях за 
приноса им в икономиче-
ското развитие на Китай.

През 2016 г. е подписан и 
Договор за научно сътруд-
ничество между Институ-
та ,по земеделие – Кюстен-
дил, и Йентайската селско-
стопанска академия, про-
винция Шандун, Китай, за 
укрепване на двустранното 
сътрудничество преди всич-
ко в областта на селекция-
та при ябълката за срок от 
пет години, отбелязва доц. 
Борисова. 

В тази връзка е опреде-
лен и български представи-
тел в Международния цен-
тър по селекция на ябълка-
та, създаден през 2016 г. в 
град Йентай, Китай. Спо-
ред доц. Борисова това е ог-
ромна възможност за по-
стоянен контакт и обмен 
на актуална информация 
за най-новите селекции и 
в двете страни. Биха мог-
ли да се разработят и още 
проекти, особено свързани 
с използването на постиже-
нията на науката в бизне-
са и по-специално в земе-
делието, като Китай е от-
личен пример за нови про-
мени в дигитализацията и 
иновациите.

Многостранно 
сътрудничество

Имаме добри практики 
и по линия на многостран-
ното сътрудничество в об-
ластта на научните изслед-
вания, коментира доц. Бо-
рисова, като дава пример с 
участието на български на-
учни работници в ежегод-
но провеждащото се в Йен- 
тай, още от 2001 г., изложе-
ние „Експо“ и съпътстващи-
те го Международни научни 
симпозиуми по овощарство 
и зеленчукопроизводство.

В заключение на разго-
вора ни научният секретар 
на Института по земеделие 
доц. Анелия Борисова под-
чертава, че се надява след 
приключването на панде-
мията от COVID-19 и об-
лекчаването на противоепи-
демичните мерки, научни-
те контакти между Бълга-
рия и Китай да се засилят 
отново и да докажат своя-
та ефективност. „Защото за 
това имаме много добра ос-
нова, изградена база, върху 
която можем смело да гра-
дим бъдещите ни отноше-
ния в областта на земедели-
ето – област, в която Китай 
внася все повече иновации 
и нови технологии.“

Започналото през 1999 г. двустранно сътрудничество между Института по земеделие  
и китайските колеги в провинция Шандун продължава успешно да се развива над 20 години

Изследователското сътрудничество в овощарството е важен 
акцент в съвместните научни проекти в земеделието

в Хъйлундзянската акаде-
мия за селскостопански на-
уки, Харбин, КНР, от из-
вестния български учен гл. 
ас. д-р Деница Домозетова, 
през периода 2009 – 2011 г.

„Не по-маловажни са 
и резултатите от сътруд-
ничеството в областта на 
производствената практика, 

като през 2012 г. е подписан 
Договор-споразумение за 
научно обслужване с фир-
ма Fujian Agricultural Science 
and Technology Development 
Co, Ltd. Royal, Китай, спо-
ред който нашият институт 
преотстъпи лицензионни-
те права за една година на 
нашите черешови сортове 
„Стефания“ и „Данелия“ и 
малиновия сорт „Люлин” за 
производство на посадъчен 
материал от тях.“
Изпълнение на задачите по 

лицензионните договори
Във връзка с изпълнение 

на задачи по лицензионни-
те договори и научното об-
служване бяха осъществени 
оперативни посещения на 
научни сътрудници от Ин-
ститута в провинция Фуд-
зиен, както и представители 
на компанията у нас.

Българският експерт спе-
циално се спира на прове-
дената във Великата зала 
на народите в Пекин през 
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Използвайте повече мед и канела  
за по-силно сърце и имунитет

Музеят на традиционната 
китайска медицина в Гуандун

Спешна поръчка от СЗО за 
тестове за маймунска шарка

едът и канелата 
са познати като 
лечебно сред-
ство на много 
култури от не-
запомнени вре-

мена. За меда се спомена-
ва в древни римски, гръц-
ки, египетски и ведически 
писания, а канелата се из-
ползва в традиционните ме-
дицини на Китай и Индия 
повече от 2000 години.

Медът
82% от теглото на меда 

е захар, от които около 40% 
фруктоза. Той е богат на ви-
тамини, минерали, амино-
киселини и на множество 
антиоксиданти. Освен то-
ва има антибактериални и 
противогъбични свойства, 
помага за зарастването на 
рани, предотвратява инфек-
циите, зарежда с енергия, 
подобрява здравето на скал-
па, облекчава стомашни-
те проблеми. Твърди се, че 
колкото е по-тъмен медът, 
толкова повече антиокси-
данти съдържа.

Канелата
Канелата е мощна под-

правка с отлични лечебни 
свойства. Според едно про-
учване на хонконгски уче-
ни тя се нарежда на първо 
място сред 26-те най-по-
пулярни билки с антиок-
сиданти. Канелата съдър-
жа също фенолни съедине-
ния и флавоноиди, на кои-
то се дължат противовъз-
палителните й свойства. 
Съвременните проучва-
ния показват, че тя пома-
га в лечението на метео- 
ризъм, менструални спаз-
ми, диария и разстро-
ен стомах. Твърди се, че 
цейлонската канела, коя-
то е по-светла на цвят, е с 
по-малко съдържание на 
съединението кумарин, за 
което е установено, че в 
определени случаи причи-
нява чернодробна токсич-
ност. Затова според учени-
те тя е по-безопасна в го-
леми дози.

Но да разгледаме какво 
се случва, когато се събе-
рат медът и канелата?

1. Намаляват риска 
от сърдечносъдови 

заболявания
Смесете равни части мед 

и канела на прах и ги доба-
вете към закуската.

Тази комбинация е ед-
на от най-добрите грижи за 
сърцето заради съдържание-
то на различни полифено-
ли в меда и на антиокси-
дантни съединения в кане-
лата. Проучване на иран-
ски учени показало, че ме-
дът помага за нормализира-
нето на сърдечния ритъм. 
А американски изследова-
тели установили, че редов-
ното използване на кане-
лата като подправка нама-
лява вредното влияние на 
мазната храна.

ъс специална це- 
ремония неот-
давна бе открит  
обновеният Му- 
зей на тради-
ционната китай- 

ска медицина в Гуандун. 
Модернизираният музей 
има няколко нови зали и 
предлага повече удобства 
за посетителите. 

В залата за билки на-
пример са изложени 600 
цветни бутилки с целеб-
ни разтвори и множество 
лечебни растения. 

Тъй като младото поко-
ление проявява голям ин-
терес към богатата култур-
на история на традицион-
ната китайска медицина, 
развитието на този клон 

омпания ZJ Bio-
tech от Шанхай 
получи спеш-
на поръчка от 
СЗО за тестове 
за маймунска 

шарка, което ще помогне 
за точната диагностика и 
овладяването на заразата.

Неотдавна СЗО обяви 
извънредна ситуация за об-
щественото здраве в све-
товен мащаб заради раз-
растващата се епидемия. 

Разработените от ZJ 
Biotech тестове идентифи-
цират с голяма точност 
вируса на маймунската 

М

С

К

2. Подсилват имунитета
Добавете щипка канела 

на прах към чаша хладка 
вода с мед. Пийте сутрин, 
особено през студения се-
зон. Тази смес ще помог-
не и за изчистването на си-
нусите. 

Известно е, че медът сти-
мулира производството на 
антитела, които могат да 
подобрят имунния отговор. 
Той е полезен и в лечение-
то на кашлица и настинки, 
които е вероятно да са след-
ствие от понижен имуни-
тет. Канелата съдържа съ-
единението канелен малде-
хид, чиято умерена консу-
мация повишава имуните-
та и предпазва от различ-
ни заболявания.

3. Лекуват кожни 
инфекции

Смесете канела и мед в 
съотношение 1:3 и използ-
вайте като маска за лице, 
която изчиства порите.

Комбинацията от мед и 
канела лекува кожни ин-
фекции като гъбички, пър-
хот, себорея, псориазис, ак-
не и др. Медът се бори с ми-
кробите и отстранява мръ-
сотията по кожата, докато 
канелата улеснява биосин-
тезата на колаген.

4. Облекчават 
възпаленията и артрита
Смесете равни части ка-

нела на прах и мед и нане-
сете на засегнатите места. 
Може да добавите и малко 
ябълков оцет за по-добър 
резултат. Тази смес съдър-
жа множество антиоксидан-
ти и флавоноиди, които по-
магат в лечението на възпа-
ления и облекчават артрита.

5. Помагат  
в лечението на инфекции 

на пикочния мехур
Добавете 2 ч. л. канела 

и 1 ч. л. мед в чаша топла 
вода. Консумирайте веднъж 
на ден. Това ще помогне за 
облекчаването на инфекци-
ята. Ако тя е твърде тежка, 
заменете водата със сок от 
червени боровинки. Медът 

е все по-силно. 
В Гуандун се полагат 

всички усилия за запаз- 
ването и популяризира-
нето на това безценно 

наследството. Училищата 
също се включват в тази 
инициатива и организират 
различни образователни 
посещения в музея.

тази смес преди хранене.
Медът се използва за об-

лекчаването на лошото хра-
носмилане и други пробле-
ми на стомашно-чревния 
тракт от векове, а канела-
та има свойството да нама-
лява киселините и стомаш-
ните спазми. 

7. Помагат в борбата с 
излишните килограми

Сварете 1 чаша филтри-
рана вода. Сложете 1 с. л.  
канела в купа и излейте во-
дата върху нея. Оставете я 
да се запари 15 минути. До-
бавете 1 с. л. мед, след като 
се охлади. Пийте тази смес 
два пъти ден – сутрин и ве-
чер на гладно. Ако се опит-
вате да отслабнете, добавете 
тази напитка към упражне-
нията и промяната на хра-
нителните навици. Според 
проучване на учени от Сан 
Диего медът се бори с на-
трупаните мазнини, а кане-
лата потиска апетита.

шарка чрез измерване-
то на генния сегмент със 
специфичен флуоресцен-
тен метод. Поръчката на 

СЗО е предназначена за 21 
държави от Африка, Евро-
па, Океания и Югоизточ-
на Азия.

помага в лечението на ин-
фекции на пикочните пъ-
тища заради антибактери-
алните си свойства, а кане-
лата потиска развитието на 
бактерии.

6. Помагат при лошо 
храносмилане и стомашни 

проблеми
Добавете щипка канела 

към 2 с. л. мед. Приемайте 
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Ли Даю е роден през 90-те години на миналия век и 
в момента работи като разработчик на игри във 
водеща интернет компания. Служителите като него 
са обикновено и сред най-активните потребители на 
дигитални продукти, понеже имат силен интерес към 
всичко ново в света на технологиите. Ли Даю обаче не 
е сменял мобилния си телефон от близо три и половина 
години и продължава да използва iPhone XR, който излезе 
на пазара през септември 2018 г., разказва Радио Китай  
за чужбина и анализира причините за тази тенденция.

Т
ова е така не само за по-
требителите на iPhone, но 
при притежателите на 
устройства с Android, за 
което обясни неотдавна в 
интервю изпълнителни-

ят вицепрезидент и главен операти-
вен директор на Vivo Ху Байшан: 
„Най-късият цикъл за смяна на мо-
билен телефон беше 16 – 18 ме- 
сеца, след това стана 20 – 24 месе-
ца, а сега е 36 месеца“.

През април тази година темата 
защо младите хора не искат да сме-
нят мобилните си телефони често 
бе сред най-дискутираните в соци-
алните мрежи, като причините за 
това са различни.

Във времето на интензивно раз-
витие на пазара на смартфони в 
Китай ентусиазмът на потребите-
лите за смяна на апаратите е една 
от движещите сили за производи-
телите. Различни марки мобилни 
телефони се появяват една след дру-
га, а популярните модели понякога 
е трудно да бъдат намерени. Някои 
потребители, които са нетърпеливи 
за смяна на телефоните си, крити-
куват производителите, като ги об-
виняват, че действат на принципа 
на „маркетинга на глада“.

Доставките на мобилни  
телефони бележат спад 

След като китайският пазар на 
мобилни телефони достигна своя 
връх през 2016 г., доставките от-
белязаха спад за четири последо-
вателни години и това е проблем 
за производителите, както се виж-
да от статистиката. По данни на 
агенцията за пазарни проучвания 
Canalys през първото тримесечие 
на тази година пазарът на смарт-
фони в континенталната част на 
Китай продължава да изостава от 
световния, като доставките са би-
ли едва 75,6 милиона бройки, или 
спад от 18% на годишна база. До-
клад на Китайската академия за 
информационни и комуникацион-
ни технологии показва, че достав-
ките на смартфони в Китай през 
април са били 17,69 милиона брой-
ки, което е спад от 34,4% в срав-
нение със същия период на мина-
лата година.

Търговец на мобилни телефо-
ни от град Ухан, който се занима-
ва с това от близо 11 години, каз-
ва, че продажбите от началото на 
годината до момента са намалели 
с поне 50% в сравнение с предход-
ни. Пазарът не процъфтява, както 

Младите китайци 
не бързат да 
си сменят 
смартфоните

в миналото, и това кара много хо-
ра да се запитат защо младежите, 
най-динамичният сегмент на този 
пазар, не желаят да сменят теле-
фоните си.

За младите, мобилните телефо-
ни са най-личните и често използ-
вани електронни устройства. Неза-
висимо дали за социални нужди, 
за снимки или съхранение на дан-
ни, те обикновено са склонни да 
опитат нови марки и модели. През 
2015 г. около 70% от потребители-
те на смартфони в 14 развити па-
зара са сменили телефона си през 
последната година и половина, по-
казват данни на Deloitte.

Към 2022 г. в потреблението на 
мобилни телефони се наблюдава 
значителен спад. Според данни на 
Националното статистическо бю-
ро през април продажбите на дреб-
но на различни стоки са се пони-
жили рязко на годишна база, като 
тези на комуникационните устрой-
ства са спаднали с 21,8%.

От началото на тази година за-
ради новата вълна на епидемията 
два ключови икономически района 
– Шанхай и Пекин, въведоха час-
тичен или пълен локдаун, наруша-
вайки нормалното производство и 
живота на гражданите си, а това на 
свой ред оказа влияние върху дохо-
дите и очакванията за потребление, 
особено на младите хора.

Младите потребители се 
въздържат да купуват на кредит
Лао Ма, търговец на мобил-

ни телефони от Шънджън, който 
има зад гърба си 15-годишен опит, 

няма нужда от толкова често над-
граждане.

Макар и с по-добър хардуер, по-
требителите в същото време виж-
дат, че по отношение на софтуера 
няма особени промени. Например, 
въпреки че 5G мобилните телефони 
станаха масови, няма много соф-
туерни приложения, които да от-
говарят на този стандарт, и много 
потребители дори изключват 5G 
функцията, за да намалят консу-
мацията на енергия.

Средната продажна  
цена се увеличава

Другата причина защо младите 
хора не сменят често телефоните 
си е, че цените на апаратите про-
дължават да растат. Според ана-
лиз на пазара на Canalys за 2021 г. 
средната продажна цена на смарт-
фоните през 2021 г. се е увеличила 
с 10% на годишна база. Данните на 
Counterpoint пък показват, че цена-
та на китайския пазар е нарасна-
ла от предишните 1500 – 2000 юа-
на до 2700 – 3000 юана.

Финансовият отчет на „Сяоми“ 
показва, че средната цена на техни-
те смартфони през първото триме-
сечие на тази година е била 1188,5 
юана. Това я прави рекордно висо-
ка в историята на компанията и с 
45% по-висока от същия период на 
2018 г. Част от причините са увели-
чението в продажбите на мобилни 
устройства от висок клас телефо-
ни и това води и до ръст на сред-
ната цена на „Сяоми“.

Може ли да се съкрати цикълът 
на смяна на телефоните, особено 
при младите потребители? Несъм-
нено е важно да се повиши нивото 
на доходите и да има устойчивост, 
но това не е проблем, който мо-
же да бъде решен за кратко време.

За да насърчат масовото потреб-
ление, сега местните власти в ре-
дица части на Китай прилагат раз-
лични мерки. Така например на 23 
май Шънджън оповести серия по-
добни мерки, сред които „дейнос-
ти за популяризиране на потреби-
телската електроника“, субсидии 
за закупуване на определени мар-
ки и модели мобилни телефони, 
компютри и други продукти. Сти-
мулите могат да достигнат до 15% 
от продажната цена. Властите на 
град Дунгуан също оповестиха, че 
ще отделят 60 милиона юана за на-
сърчаване на потреблението, вклю-
чително чрез субсидии за закупу-
ване на електроника.

обяснява, че много млади потре-
бители пазаруват на кредит и се-
га липсата на увереност в бъдеще-
то ще накара мнозина от тях да се 
въздържат от подобни разходи. „На 
фона на цялостната икономическа 
обстановка някои клиенти ограни-
чават потреблението, а други се на-
сочват към по-евтини марки или 
модели“, казва той.

Епидемията промени не само 
доходите и очакванията на потре-
бителите, но засегна пряко и соци-
алния живот. Поради дългите пе-
риоди на работа от вкъщи или он-
лайн обучение значението на мо-
билните телефони за тях намаля в 
известна степен, което допълнител-
но повлия на готовността им да ги 
сменят често.

Производителите на мобил-
ни телефони също имат своите 
проблеми. На първо място, за да 
удовлетворят потребителите, те тър-
сят трескаво нови решения и при 
бързия напредък на технологията 
за чиповете цялостната функцио-
налност на смартфоните се подо-
бри значително. За мнозинството 
обикновени потребители обаче та-
зи обновена производителност е из-
лишна. Не е необичайно две или 
три години употреба за смартфони, 
както и не е рядко водещите мо-
дели от висок клас да служат три 
до пет години.

Разбира се, излишната произво-
дителност не може да се определи 
като проблем, тъй като при всич-
ки положения има положителен 
ефект за потребителите, но по-праг-
матичните от тях са на мнение, че 
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И
нтересът на посетителите 
към тридневния туристиче-
ски панаир China International 
Travel Mart (CITM), който 
се проведе в края на юли в 
Кунмин, югозападната ки-

тайска провинция Юннан, бе изклю-
чително голям. 

China International Travel Mart стар-
тира след прекъсване от една година 
поради пандемията от COVID-19 с те-
мата „Интелигентни иновации към бъ-
дещето: за висококачествено развитие 
на туризма“.

Изложители от 71 държави и реги-
они присъстваха на събитието онлайн 
или офлайн. Тридневният туристиче-
ски форум бе с изложбена площ от 80 
000 кв. м и включваше различни из-
ложбени зони, обособени в седем теми 
като „Култура и музеи“, „Отвъдморски 
туризъм“, „Туризъм в Юннан“ и др.

По време на изложението бяха про-
ведени поредица от индустриални ко-
муникационни дейности, фокусира-
ни върху интелигентното и иноватив-
но развитие на туристическия сектор, 
международното туристическо сътруд-
ничество по механизма RCEP, как-
то и насърчаване на цялостното въз-
становяване на китайския туристиче-
ски пазар.

Туристическият панаир в Кунмин
China Int’l Travel Mart 2022 

На панаира бе представена и специфичната 
култура на грънчарството на окръг Дзянчуан, 
автономна префектура Дали Бай  

          Миниатюрни статуи на облечените  
в традиционните си носии представители  

на 56-те етнически групи в Китай

Бродерия Шандун, наречена на китайски 
“луксиу”, е едно от нематериалните 
културни наследства в провинция Шандун

На  
изложението 

тази година 
бяха показани и 
традиционните 

техники за рязане 
на хартия, които 

са типични за цял 
Китай, но особено  

характерни за 
автономната 

префектура Дехун 
Дай и Дзипо











туризъм
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а първи път се до-
косвам директно 
до нематериално-
то наследство на 
Китай. Изрязва-
нето на фигури от 

хартия и тъкането са мно-
го интересни, но трудни. 
Изискват голяма точност 
и умения. Това каза сту-
дентка от Зимбабве, която 
даде много висока оценка 
на усилията на Китай за 
опазването на традицион-
ната култура и древните 
умения и се надява на по-
вече подобни събития. 

„Докато съм в Китай, 
искам да посетя пове-
че различни места извън 
университета и да общу-
вам с местните хора. Това 
ще разнообрази моите пре-
живявания от досега ми с 
китайската култура“, до-
бавя тя.

В едно село край град 

“Културна обиколка на чуждестранни 
преподаватели и студенти в Съчуан”

З

КултурА

Неотдавна бе даден старт 
на събитие под мотото 
„Културна обиколка 
на чуждестранни 
преподаватели и студенти 
в съчуан“. В нея се 
включиха 48 учители и 
студенти от 26 различни 
държави, които учат 
в 13 университета в 
провинция съчуан. те 
посетиха градовете 
Чънду и Дъян, където 
се докоснаха до чара 
на традиционното 
нематериално културно 
наследство на Китай, 
както и до древната 
култура на провинцията.

Конкурсът е насочен към преводачи 
от китайски на български език и/или от 
български на китайски език и към всич-
ки, които изучават или проявяват инте-
рес към китайския език и култура.  

Участниците ще имат възможност да 
избират подбрани от журито произведе-
ния за превод в следните три категории:

- съвременна китайска проза от ки-
тайски на български език 

(текст до 3 печатни страници). 
- Класическа китайска проза от ки-

тайски на български език 
(текст до 3 печатни страници). 
- Превод на произведения на Петко хи-

нов от български на китайски език по из-
бор – стихотворението „Най-простичкото 
цвете“ или разказа „Зимният прозорец“.

Материалите могат да бъдат изпрате-
ни до 30 август 2022 г. на следния имейл 
адрес: konkurs.p.hinov@gmail.com.

Четенето и оценяването ще се извърш-
ват от жури в състав 3 – 5 души за пре-
водите на съвременна и класическа ки-
тайска проза и в състав от 3-има души 
за оценяване на преводите от български 
на китайски език. Конкурсът е анонимен. 

Резултатите ще бъдат обявени на 28 
октомври 2022 г., като са предвидени три 
награди, по една за всяка категория (ва-
учер за книги на стойност 150 лв.). На-
градите на победителите в конкурса ще 
бъдат връчени на официална церемония 
на 31.10.2022 година в Институт „Конфу-
ций“ – Велико Търново, по случай Деня 
на народните будители.

КОнКурС ЗА превОд  
от китайски на български език и обратно

нА ИМеТО нА пеТКО ХИнОв

Дъян студент от Пакистан, 
който следва китайска ме-
дицина в Университета на 
Чънду, записва всеки де-
тайл за картините за Про-
летния празник – как ги 
рисува художникът, как са 
изрисувани с ярки цвето-
ве стени на местните жи-
лища, какви културни про-
дукти има на тази тема, до-
ри какви са впечатленията 
на чуждестранните препо-
даватели и студенти. 

„Тези картини съчетават 
перфектно въображението 
с реалния живот на китай-
ците. Ярките цветове имат 
различно значение, всеки 
елемент е изключително 
интересен. Затова интер-
нет потребителите от це-
лия свят харесват толкова 
много тези картини“, спо-
деля той.

Студент от Пакистан, 
който е видеоблогър, е пуб-
ликувал почти 30 клипа за 

Конкурсът е организиран от  
институт „Конфуций“ във вТУ и софия,  

катедра „Китаистика“ в сУ „св. Климент охридски“,  
катедра „Класически и източни езици и култури“ във вТУ,  

съвместно с Фондация „Петко хинов“ 

„Изящните бронзови и 
златни предмети от „Сан-
синдуей“ трогнаха много 
всички. Те са впечатля-
ващи също като терако-
тените войници на импе-
ратор Циншъхуан, особе-
но високата 2,62 м брон-
зова фигура. Мистериоз-
ната форма и очите й ми 
направиха страхотно впе-
чатление“, споделя пре-
подавател от Германия в 
Съчуанския педагогиче-
ски университет. В бъде-
ще той ще покани членове 
на семейството си да по-
сетят и те това място, за 
да се любуват заедно на 
уникалната древна култу-
ра на Съчуан. 

Студент от Камерун бе 
развълнуван от „археоло-
гическите слепи кутии“ на 
„Сансиндуей“. Те предлагат 
на потребителите възмож-
ност да се почувстват като 
археолози и сами да „от-
крият“ културна реликва, 
например златната маска. 

„Тази игра е много за-
бавна и интересна. Чрез 
нея мога да разбера пове-
че за историята на злат-
ната маска и културното 
й значение.“ Студентът от 
Камерун споделя също, че 
е голям фен на китайска-
та култура. Участието му в 
тази културна обиколка му 
дава възможност да разбе-
ре по-добре наученото от 
интернет и книгите. „С до-
брата теоретична основа и 
практически опит мога да 
разбера по-добре и да на-
уча повече за китайската 
култура“, уверен е той.

организаторите на конкурса желаят успех на всички участници!

спомени за Съчуан, както 
и да покаже на повече хо-
ра истинския Китай и кул-
турата му. 

„Затова реших да за-
писвам всяко събитие по 
време на обиколката и да 
публикувам клипове всеки 
ден. Надявам се така пове-
че хора да се влюбят в Ки-
тай и провинция Съчуан.“

Освен традиционното 
нематериално културно на-
следство, чуждестранните 
гости са посетили и му-
зея към археологическия 
обект „Сансиндуей“. Там 
те са се запознали с хиля-
долетната култура на то-
зи район. Златната маска, 

бронзовото дърво, брон-
зовите фигури и златният  
скиптър са сред най-важ- 
ните експонати в публика-
циите на студентите и пре-
подавателите в социални-
те мрежи. 

живота си в университе-
та, за вкусната съчуанска 
кухня, за красивите пейза-
жи, за традиционната кул-
тура и т. н. Той обяснява, 
че чрез тези видеоклипо-
ве може да запази хубавите 
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Използвани са материали  
на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Ф
ормата на Маруан Фе-
лайни се подобрява, въ-
преки че все още е на 
няколко мача от своя 
пик, каза старши тре-
ньорът на Шандун Лу-

нен Хао Уей. Белгийската звезда на 
китайския клуб пропусна първите 
два двубоя на Шандун заради кон-
тузия. След това Фелайни влезе ка-
то резерва през  второто полувреме 
в следващите три мача и отбеляза 
два важни гола, когато Шандун по-
беди Гуанджоу Сити с 1:0 и Дали-
ан Про с 3:0 в китайската футболна 
Суперлига.

„Фелани и други чуждестранни иг-
рачи навлизат във все по-добра фор-
ма, но им липсва игрова практика, 
за да достигнат до върха на своите 
възможности“, каза Хао на прескон-
ференцията преди мача.

Фелайни също призна след сре-
щата с Далиан Про, че не е в опти-
мална форма и му е трудно да по-
добри физическата си издръжливост  
в субтропичната жега в Хайкоу, къ-
дето Шандун играе първата част от 
двубоите на китайската Суперлига 
този сезон.

Фелайни е един от ключовите иг-
рачи на клуба, след като през мина-
лия сезон помогна за спечелването 
на първа титла на Шандун от пове-
че от 10 години. Той бе в центъра 
на събитията при победата на Шан-
дун с 2:0 над Хъбей ФК в Гуанджоу, 
която донесе големия успех на отбо-
ра в китайската Суперлига. Бившият 
халф на Манчестър Юнайтед вкара 

Маруан Фелайни – победният 
жокер на Шандун
Формата на 34-годишния 
белгийски национал се 
подобрява, отбеляза 
треньорът на шампиона  
Хао Уей

отблизо в 21-вата минута, което да-
де увереност на тима за важната по-
беда и за първата титла.

Ксу Ксин вкара втория гол, след 
като удар на Фелайни с глава бе 
спасен, но съотборникът му бе то-
чен при добавката. По този начин 
Шандун събра 48 точки от 19 ма-
ча. До края на шампионата  оста-
ваха 3 срещи, а авансът  от 10 точ-
ки пред втория Гуанджоу ФК бе не-
достижим. 

Белгийският национал и бивш 
футболист на Евертън и Манчес-
тър Юнайтед Маруан Фелайни ще 
се запомни с историческия бърз хет- 
трик в китайското футболно първен-
ство в рамките на само 7 минути за 

В
чест на своя 36-ти рожден 
ден Китайският олим-
пийски комитет (КOК) 
стартира онлайн кампа-
ния на тема „Заедно за 
по-добър свят“. Програ-

мата бе представена на множество 
онлайн платформи, с цел да стиму-
лира ентусиазма на хората за фи-
зическа форма и да разпространя-
ва олимпийския дух. 

По покана съвместно от КОК и 
Международния олимпийски коми-
тет (МОК), повече от 100 олимпий-
ски и световни шампиони, спортни 
знаменитости и любители на спор-
та инициираха онлайн предизвика-
телства, свързани със различни ви-
дове спортни дейности.

Междувременно кампанията 
събуди и осведомеността за об-
щественото благосъстояние. Ки-
тайският олимпийски комитет обя-
ви, че ще дари спортно оборудване 

и консумативи на стойност над 50 
000 щатски долара на началните и 
средните училища в няколко про-
винция, за да подкрепи местния 
младежки спорт и олимпийското 
развитие.

За да отпразнува основаването 
на МОК в Сорбоната, Париж, на 
23 юни 1894 г., където Пиер дьо Ку-
бертен възроди Олимпийските иг-
ри, в цял свят бяха организирани 
много и различни благотворител-
ни инициативи. На същата дата, но 
през 1948 година на 42-та сесия на 
МОК в Сейнт Мориц, Швейцария, 
бе решено да се празнува и Олим-
пийски международен ден. 

От 1986 г. Китайският олимпий-
ски комитет участва активно в ини-
циативите организирани от МОК, 
като в азиатската държава се про-
вежда различни спортни състеза-
ния и дейности в продължение на 
36 последователни години.  

Над 100 олимпийски шампиони 
се включиха в празника  
„Заедно за по-добър свят“ 

Маруан Фелайни отново започна да бележи голове за Шандун лунен 

победата на своя китайски тим Шан-
дун Лунен в двубоя срещу Далиен 
Про с 3:2. По този начин халфът осъ-
ществи пълен обрат в срещата, тъй 
като дотогава Далиен Про водеше с 
1:0 с попадение на Рандън в 57-ата 
минута. Първият гол на Фелайни 
падна в 79-ата минута, когато Лиу 
Бин Бин центрира и белгиецът с гла-
ва изравни. Само 4 минути по-късно 
той вкара за втори път с глава, този 
път след центриране от ъглов удар. 
Само 180 секунди  по-късно Фелай-
ни вкара гол близнак. Мойсес отно-
во центрира от корнер и отново той 
с глава вкара за 3:1.

Титлата на Шандун сложи край на 
ерата на доминация на големите клу-
бове в Китай. Грандът на китайския 
футбол Гуанджоу Евъргранде спече-
ли 8 от последните 10 титли. Отбо-
рът обаче бе напуснат от повечето си 
чуждестранни футболисти, както и 
от италианския треньор Фабио Ка-
наваро заради финансови труднос-
ти. Това даде възможност сравни-
телно скромният откъм финансо-
ви възможности  Шандун да дочака 
своя звезден миг.

Голям дял за този успех имаше 
белгиецът Маруан Фелайни. Са-
гата му с преминаването му в ки-
тайския Шандун Лунен от Манчес-
тър Юнайтед се проточи няколко 
месеца. Сделката между Манчестър 
Юнайтед и Шандун бе на стойност 
12 млн. евро. Фелайни подписа до-
говор, като според контракта  ще 
прибира по 13 млн. евро на сезон. 
Тези суми са сравнително скром-
ни за китайския футболен пазар, но 
трябва да се има предвид, че тога-
ва футболистът вече бе на 32 годи-
ни. Белгиецът с марокански коре-
ни бе искан още от Милан и Пор-
то, но той предпочете китайската 
Суперлига.

Фелайни пристигна на „Олд Тра-
форд” през август 2013 година от ти-
ма на Евертън и успя да запише 177 
мача и 22 гола за Манчестър Юнай-
тед. Халфът спечели една ФА Къп, 
една Къмюнити шийлд, една Купа 
на Лигата и Лига Европа. 
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КАлейдосКоп

за 1 месец 2 лв.

за 3 месеца 6 лв.

за 6 месеца 12 лв.

за 12 месеца 24 лв.

Може да се абонирате  
във всички пощенски 
станции в страната и  
в редакцията на адрес:
софия, ул. позитано 20А 
тел.: 02/944 1026

Абонирайте се за 2022 г.
Каталожен № 381

дна от най-голе-
мите вериги су-
пермаркети в Ев-
ропа – герман-
ската „Алди“, 
обмисля по-на-

татъшно разширяване на 
бизнеса си в Китай, като 
планира да открие поне 
100 нови магазина, съобщи 
икономическото издание  
„Ханделсблат“.

„Китай е и остава един 
от най-привлекателните па-
зари във всички области“, 
е заявил Роман Расингер, 
управляващ директор на 
„Алди Китай“, добавяйки, 
че компанията вижда „ог-
ромен потенциал на паза-
ра на храни“.

Досега „Алди“ е отво-
рила 26 магазина в Шан-
хай. Според Расингер райо-
нът в делтата на река Янд-
зъ с население от 100 ми-
лиона души остава приори-
тет в текущия бизнес план 

итайски учени  
разработиха плу-
ващ робот във 
формата на ри-
ба, задвижван от 
светлина, който 

може да „яде“ микропласт-
масата във водните басей-
ни и да се самовъзстановя-
ва, ако се повреди.

Микропластмасите са 
парчета пластмаса, по-мал-
ки от 5 см, които са в голе-
ми количества в океаните. 
Те се предават по хранител-
ната верига и представля-
ват сериозна заплаха за хо-
рата и екосистемите.

Учените първо създа-
ват нов издръжлив, гъв-
кав и самовъзстановяващ 
се нанокомпозит от седеф, 
след което разработват по-
добен на риба 15-милиме-
тров мек робот, който мо-
же да плува бързо и аб-
сорбира микропластмаса-
та в океаните. Новият ма-
териал за направата му има 

Е

К

„Алди“ планира поне още 
100 нови магазина в Китай

робот риба ще унищожава 
пластмасата в океаните

В Хайкоу започна Международното изложение за 
яхти и лодки
На 26 юли бе открито Второто международно изложение за 
яхти и лодки в Хайкоу, провинция Хайнан, което предизвика 
голям интерес сред жителите и гостите на града.

снимка синхуа

за развитие на компания-
та. Само в Шанхай „Ал-
ди“ вижда потенциал за по-
не 100 нови магазина, каз-
ва той. Компанията плани-
ра да се разшири и в дру-
ги части на Китай, но все 
още прави проучвания, до-
бавя Расингер.

„Алди“ е активна в Ки- 

тай от 2017 г., когато стар-
тира електронната тър-
говия чрез Tmall, една от 
най-големите платформи 
за онлайн пазаруване, а от-
кри първите си физически 
магазини през 2019 г., ка-
то продължи онлайн тър-
говията чрез социалните 
мрежи като WeChat.

много надмолекулни взаи-
модействия между слоеве-
те, което му позволява да 
се възстанови сам, ако се 
повреди.

В момента в робота 
риба е интегрирана само 
функция за насочено съби-
ране на микропластмасите. 

Преди да бъде пуснат за 
широкомащабно приложе-
ние обаче, е необходимо да 
бъде оптимизиран.

Учените работят и върху 
нов материал, който може 
да открива микропластма-
сите във водата и да споде-
ля данни на живо.

Празникът 
Уангуо в лхаса
Неотдавна 
жителите на 
Лхаса участваха 
масово в 
състезания с коне 
за да отбележат 
празника Уангуо, 
който има над 
1500-годишна 
история и е част 
от националното 
нематериално 
културно 
наследство.

снимка синхуа

О

петото изложение 
за постиженията 
в изграждането на 
дигитален Китай

т 22 до 26 юли 
се проведе 
5-ото изложе-
ние за пости-
женията в из-
граждането на 

дигитален Китай, в което 
участваха близо 500 ком-
пании от страната.

Като част от конферен-
цията за изграждането на 
дигитален Китай и плат-
форма за демонстриране 

на постиженията на ди-
гитализацията, събитие-
то показа напредъка на ци-
фровизацията в страната, 
тенденциите в развитието 
на дигиталните техноло-
гии и най-успешните прак-
тики в тази сфера.

По време на изложе-
нието се проведоха реди-
ца брифинги за предста-
вяне на нови продукти и 
технологии.


